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Београд - Председавање Организацијом за европску безбедност и сарадњу (ОЕБС)
следеће године је велика прилика за Србију да преузме улогу и посредује у преговорима
како би се изгладили односи Европске уније и Русије.

  

  

Ту прилику Србија мора да искористи како би се пронашло лако решење, а како не би
морао НАТО да се меша у то, истиче за Данас Душан Шиђански, специјални саветник
председника Европске комисије, који је боравио у Београду поводом учешћа на
Београдском безбедносном форуму. Он додаје да је је велика грешка Европе што је
увела санкције Русији, јер оне заправо представљају „санкције и према самим
Европљанима“.

  

- Узмите, на пример, да ми имамо такав однос да ја вама продајем, ви мени продајете и
да сте ви велики мој партнер. И онда када ја уведем санкције, те санкције су заправо
уперене и против мене, као што то сада видимо у Француској и у разним другим
земљама. Турска зато сада ужива у таквој ситуацији, јер она извози уместо Европе у
Русију. Друге земље такође. Аргентина вероватно са месом, које је Русија куповала у
Пољској. То су санкције против Европљана, док се на Американце, који подстичу те
санкције, то не одражава, наводи Шиђански, који се на месту саветника председника ЕК
налази још месец дана.
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Могу ли Србију очекивати проблеми и застој на путу ка ЕУ због тога што није увела
санкције Русији?

  

- Наравно да ће бити разговора о томе, а Србија треба да објасни да би имала велики
проблем када би то учинила. Србија тренутно није члан ЕУ да би морала да уведе
санкције Русији, а мени се чини да чак ни три чланице нису желеле то да ураде. Мислим
да је реч о Мађарској, Словачкој и Чешкој. Не верујем зато да ће Србија имати великих
проблема, али то ће ипак зависити од тога како ће бити објашњено представницима
европских институција. Треба рећи да би због тога била српска привреда била
уништена.

  

Мислите ли да ће Европа то разумети?

  

- Мислим да хоће. Европа је себе већ казнила тим санкцијама.

  

Као главни аргумент за неувођење санкција Русији, у Србији се наводи енергетска
зависност. Има ли то смисла?

  

- Како да не. Многе европске земље зависе од тога - Бугарска зависи 90 одсто од
Русије, Румунија такође, балтичке земље исто тако. И Немачка скоро 40 одсто гаса
увози из Русије. Не може се, према томе, ићи баш толико далеко.

  

Уколико се та веза са Русијом изгуби, има ли Европа како то да надокнади
земљама чланицама?

  

- Ту везу Европа неће изгубити. ЕУ ће што пре почети преговоре са Русијом, то је већ и
почело у Минску, како би се решила та ситуација.

  

Видите ли Србију као прву наредну нову чланицу ЕУ?
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- Да, видим је као такву. И не свиђа ми се што сви говоре да ће то бити за пет година.
Мислим да преговори могу да трају и краће, али и дуже. То се не може проценити.
Хрватска је дуго преговарала, тако да се никада не зна. Уопште нема потребе да
премијер Србије ни било ко други лицитира о томе.

  

Колико ће одржавање Параде поноса у Београду утицати на позитиван извештај ЕУ
о Србији?

  

- Сигурно ће позитивно утицати. Ипак је то један знак да је Србија слободна земља,
упркос различитим мишљењима.

  

Шта је главни проблем који тренутно Србија мора да реши због европских
интеграција?

  

- То су независност судова и корупција.

  

Чини се да Косово више није међу приоритетима за европски пут Србије?

  

- Није. Мислим да ће према томе бити више флексибилности. Уосталом, ситуација око
Косова још није јасна ствар, а много кошта Европу. Одржавати судове на Косову, Еулекс
и слично, то све прилично кошта.

  

(Данас)
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